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REVISTA PRESEI 

 

 

 Guvernul vrea să amâne intrarea în vigoare a dublării alocațiilor. Decizia, în 

următoarea ședință de Guvern 

Cu legea privind dublarea alocațiilor pentru copii promulgată de președintele 

Iohannis, Guvernul vrea să amâne intrarea în vigoare până în a doua jumătate a 

anului. Decizia ar urma să fie luată în următoarea ședință de Guvern, potrivit unor 

surse politice. 

 

De altfel, premierul Ludovic Orban a anunțat acest lucru vineri, după întâlnirea de 

la Cotroceni cu șeful statului. 

„Poziția preşedintelui este firească, a spus că intenția domniei sale este de a 

promulga legea. Sigur, noi suntem puși într-o situaţie în care, şi dacă am vrea, nu 

am putea majora alocațiile. Cel mai probabil soluția pe care o vom alege este aceea 

de a proroga termenul de intrare în vigoare a legii până când vom avea posibilitatea 

de a asigura resurse financiare în bugetul de stat, iar aici ştiţi foarte bine că nu se 

poate face lucrul acesta decât la rectificarea bugetară, care nu se poate face decât 

după data de 1 iulie”, a declarat vineri Ludovic Orban. 

 

Guvernul are termen pentru a interveni de doar trei zile de la publicarea legii 

promulgate în Monitorul Oficial. 

 

Soluția prorogării se poate formaliza doar prin adoptarea unei ordonanțe de 

urgență. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23599380-legea-privind-dublarea-alocatiilor-pentru-copii-promulgata-iohannis.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23599380-legea-privind-dublarea-alocatiilor-pentru-copii-promulgata-iohannis.htm
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 PSD se plânge ambasadelor, Comisiei Europene și Parlamentului European 

că Guvernul PNL vrea acum alegeri în două tururi pentru primari / Ciolacu: 

Este un abuz 

PSD va trimite o scrisoare ambasadelor, Comisiei Europene și Parlamentului 

European în care va reclama Guvernul PNL că vrea alegeri în două tururi pentru 

primari în această vară, a anunțat șeful interimar al social-democraților, Marcel 

Ciolacu. El a precizat că revenirea la alegerile în două tururi ar trebui să aibă loc în 

2024. 

 

Ciolacu a calificat intenția guvernului de a-și asuma răspunderea pe modificarea 

legilor electorale drept „un abuz”, susținând că se încalcă decizia Curții 

Constituționale și recomandările Comisiei de la Veneția. 

„Nu s-a întâmplat niciodată în istoria României asa ceva. (...) PSD este de acord cu 

alegeri în două tururi în următorul ciclu electoral, în 2024. (...) Ei (liberalii -n.r.) au 

modificat legea. Azi vin total nedemocratic, ilegal, să modifice legea în timpul 

jocului. Vicepremierul Raluca Turcan e autoarea morală a modificării legilor 

electorale din două tururi într-un singur tur. Ce susținem foarte clar: nu ai dreptul 

să modifici legi electorale cu dou-trei luni înainte”, a spus Ciolacu. 

 

El a reiterat ideea că PSD va depune moțiune de cenzură dacă guvernul își va 

asuma răspunderea pentru alegerea primarilor în două tururi. 

 DOCUMENT Scrisoarea PSD în care reclamă Guvernul PNL la 

instituțiile UE: „Statul de drept este pus în pericol de acest abuz de 

putere nemaiîntâlnit” 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Barna: Cer să se pună în dezbatere proiectul USR privind eliminarea 

pensiilor speciale, în sesiunea extraordinară 

Preşedintele USR, Dan Barna, solicită dezbaterea în cadrul sesiunii extraordinare a 

Parlamentului a proiectului Uniunii privind eliminarea pensiilor speciale. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23600099-document-scrisoarea-psd-care-reclama-guvernul-pnl-institutiile-statul-drept-este-pus-pericol-acest-abuz-putere-nemaiintalnit.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23600099-document-scrisoarea-psd-care-reclama-guvernul-pnl-institutiile-statul-drept-este-pus-pericol-acest-abuz-putere-nemaiintalnit.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23600099-document-scrisoarea-psd-care-reclama-guvernul-pnl-institutiile-statul-drept-este-pus-pericol-acest-abuz-putere-nemaiintalnit.htm
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"Avem promisiunea deocamdată de astăzi că vor convoca sesiune extraordinară şi 

vor pune subiectul pensiilor speciale ca subiect al acestei sesiuni extraordinare. 

Trec peste ipocrizie că în trei ani de zile şi jumătate puteau să rezolve lucrurile 

acestea şi nu au făcut decât să le agraveze, e clar că acum este o glumă politică ce 

vor ei să facă, un exerciţiu de comunicare, dar chiar şi aşa, dacă vom ajunge ca în 

ultima săptămână din ianuarie (...) să se adopte legea privind eliminarea pensiilor 

speciale, îi cer domnului Ciolacu şi celor de la PSD să pună în dezbatere proiectul 

USR. Sunt două proiecte de lege: cel prin care sunt eliminate pensiile demnitarilor 

şi cel prin care sunt plafonate pensiile magistraţilor şi militarilor. Şi spun asta 

pentru că raport are celălalt proiect, al celor de la PNL, care elimină şi pensiile 

magistraţilor şi pensiile militarilor şi care va face de fapt proiectul neconstituţional. 

De asta spun că este de fapt o joacă şi o bătaie de joc faţă de cetăţeni. Ei ştiu precis 

că dacă acel proiect va fi adoptat, va fi foarte simplu contestat la CCR, se va 

respinge şi de fapt nu se va elimina nicio pensie şi nu va fi decât încă o prosteală la 

adresa cetăţenilor", a spus Barna la Digi 24. 

 

El a subliniat că USR susţine principiul contributivităţii. 

 

PSD a hotărât să convoace o sesiune parlamentară extraordinară, pentru eliminarea 

pensiilor speciale, în ultima săptămână din luna ianuarie, a anunţat marţi 

preşedintele interimar al partidului, Marcel Ciolacu.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Inflaţia a fost în 2019 de 3,8%. Analiştii economici: Inflaţia a intrat pe un 

trend de decelerare: ne aşteptăm să se stabilizeze în jurul a 3% pe termen 

mediu 

Datele de la Statistică referitoare la evoluţia medie a inflaţiei pe parcursul anului 

2019 confirmă ipotezele analiştilor economici şi ale Băncii Naţionale a României 

(BNR). Astfel, rata medie anuală a inflaţiei în 2019 a fost de 3,8%, arată un raport 

al Institutului Naţional de Statistică (INS). 
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Deşi în decelerare faţă de anul 2018, când rata medie anuală a inflaţiei a fost de 

4,6%, inflaţia a rămas peste intervalul-ţintă al BNR de 2,5% plus/minus 1 punct 

procentual. Motivele care au dus la această evoluţie sunt creşterea veniturilor care 

s-a tradus prin exces de cerere şi creşterea costurilor de producţie, evoluţia cursului 

de schimb, dar şi seceta din toamnă, care a adus o recoltă agricolă mai slabă. 

„Evoluţia, deşi a fost uşor peste aşteptările pieţei, a fost în linia cu aşteptările 

noastre. Nu vedem o surpriză. Ce ar fi de notat este creşterea preţurilor la alimente, 

în special la carnea de porc. Ne aşteptăm că inflaţia să ajungă în ţinta BNR în 

2020. Sunt câţiva factori incerţi, dar prognoza noastră rămâne la 3% pe 2020“, 

comentează Ionuţ Dumitru, economistul-şef al Raiffeisen Bank România. 

Adrian Codîrlaşu, preşedintele CFA, spune că principalii factori care au adus 

creştere a preţurilor în 2019 au fost impulsurile fiscale din economie - creşterea 

veniturilor populaţiei prin măsuri guvernamentale, care a adus un exces de cerere şi 

implicit preţuri mai mari. 

„Principalul factor (pentru evoluţia inflaţiei în 2019 - n. red.) aş spune că este 

politica fiscală prociclică din ultimii ani. Practic, creşterea veniturilor populaţiei 

prin cheltuieli guvernamentale s-a transpus într-o cerere mai mare şi această cerere 

s-a reglat prin creştere de preţuri şi importuri. Inflaţia a angrenat de asemenea 

deficitul de cont curent“, comentează Codîrlaşu. 

Politicile guvernului PNL aduc de asemenea impulsuri fiscale pentru consum în 

2020. Astfel, de la 1 ianuarie salariul minim pe economie a crescut cu 150 de lei 

brut. De asemenea, creşterea punctului de pensie cu 40% în septembrie va aduce 

un alt impuls consumului şi de asemenea creşterii preţurilor produselor şi 

serviciilor. Codîrlaşu spune că cea mai bună soluţie pentru aducerea inflaţiei în 

limitele ţintite de BNR este politica fiscală, însă corecţiile pe această filieră sunt 

dificil de realizat în contextul celor două runde de alegeri de anul acesta „ generale 

şi locale. 

„Cred că cea mai eficientă metodă de reducere a inflaţiei ar fi politica fiscală, 

încercarea de a reduce deficitul bugetar pe partea de venituri, dar ar fi destul de 

greu. Atât prin politică monetară,  modificarea dobânzii de referinţă“, cât şi prin 

politică fiscală se va frâna puţin economia. Politica fiscală poate fi mai eficientă 

decât politică monetară“, mai spune Codîrlaşu. 
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Estimările economiştilor în ceea ce priveşte inflaţia în 2020 variază între 2,9% şi 

3,5-4%. În aceeaşi vreme, BNR estimează că rata anuală a inflaţiei va ajunge în 

decembrie 2020 la 3,1%, dar cu un interval de incertitudine de plus/minus 1,7%. 

Incertitudinile în ceea ce priveşte evoluţia inflaţiei rămân evoluţia cursului de 

schimb şi evoluţia preţului barilului de petrol, spune Ionuţ Dumitru. Pe de altă 

parte, una dintre certitudini este că eliminarea supraacizei la carburanţi are un efect 

de circa 0,3 puncte procentuale în inflaţie. 

Proiecţia CFA în ceea ce priveşte inflaţia în 2020 este între 3,5% şi 4%: „Prognoza 

noastră este undeva între 3,5 şi 4%. Ultimul sondaj arată că inflaţia a atins un top şi 

este în scădere în acest moment. Practic ce a apărut nou este presiune pe 

deprecierea leului. În general inflaţia şi deprecierea sunt corelate.  Ce ar mai fi în 

plus apărut este creşterea preţului petrolului din cauza tensiunilor din Orientul 

Mijlociu - creşte preţul combustibilului - iar apoi avem efecte de runda a două: 

orice produs trebuie transportat şi creşte preţul de transport“, a mai declarat 

Codîrlaşu. 

Rata anuală a inflaţiei în luna decembrie 2019 a fost 4%, arată datele INS. Cel mai 

mult au crescut preţurile alimentare (Ă5%), în special preţul la cartofi şi carne de 

porc. Preţurile mărfurilor nealimentare au crescut cu 3,3%, în vreme ce preţul 

serviciilor a crescut cu 4,2%.  

ADRIAN CODÎRLAŞU, preşedintele CFA? Principalul factor (pentru evoluţia 

inflaţiei în 2019 - n. red.) aş spune că este politică fiscală prociclică din ultimii ani. 

Practic, creşterea veniturilor populaţiei prin cheltuieli guverna mentale s-a transpus 

într-o cerere mai mare şi această cerere s-a reglat prin creştere de preţuri şi 

importuri. Inflaţia a angrenat de asemenea deficitul de cont curent  

IONUŢ DUMITRU, economis tul-şef al Raiffeisen Bank România: Evoluţia, deşi 

a fost uşor peste aşteptările pieţei, a fost în linia cu aşteptările noastre. Nu vedem o 

surpriză. Ce ar fi de notat este creşterea preţurilor la alimente, în special la carnea 

de porc. Ne aşteptăm că inflaţia să ajungă în ţinta BNR în 2020. Sunt câţiva factori 

incerţi, dar prognoza noastră rămâne la 3% pe 2020 

(Sursa: zf.ro) 
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 Sindicaliștii din Poliție BAT cu PUMNUL în MASĂ după anunțurile lui 

Vela privind reorganizarea: Să nu fie un PARAVAN pentru alte scopuri 

Sindicatul Naţional al Poliţiştilor şi Personalului Contractual (SNPPC) a transmis, 

marţi, precizări cu privire la reforma Ministerului Afacerilor Interne anunţată de 

ministrul Amrcel Vela şi cere ca procesul să fie bine fundamentat, făcut transparent 

şi să ţină cont de drepturile poliţiştilor. ”Să nu fie utilizată ca un paravan pentru 

alte scopuri”, au transmis sindicaliştii, anunţân că vor participa miercuri la o nouă 

şedinţă pe această temă la MAI, conform News.ro. 

Conducerea MAI şi sindicaliştii din sistem s-au reunit, luni, pentru discuţii pe tema 

procesului de reorganizare structurală. 

”Având în vedere că reorganizarea vizează drepturile profesionale şi economico-

sociale ale membrilor noştri, reprezentanţii SNPPC - sindicat reprezentativ din 

punct de vedere juridic la nivelul Poliţiei Române - au solicitat participarea şi au 

fost fost invitaţi la şedinţă, pentru consultări, atât la nivel central, cât şi teritorial. 

Discuţiile nu au fost concludente, deocamdată, iar ca federaţie şi ca sindicat 

reprezentând drepturile/interesele a peste 40.000 de angajaţi ai MAI, considerăm 

că, în acest moment preliminar al procesului de reorganizare structurală, s-ar fi 

impus prezentarea unor direcţii clare de lucru, studiate şi concepute pe baza ştiinţei 

managementului organizatoric, a experienţei stucturale dobândite, a nevoii (reale şi 

justificate, nu doar clamate!) de eficientizare a serviciului public în slujba 

comunităţii şi a statului”, au transmis, marţi, sindicaliştii. 

Potrivit acestora, Ordinul nr. 105/2013 privind activitatea de planificare structurală 

şi management organizatoric în unităţile Ministerului Afacerilor Interne, modificat 

prin OMAI nr. 140/2016, obligă la respectarea unor principii în domeniu şi la 

întocmirea unui ,,RAPORT DE MOTIVARE privind elaborarea şi modificarea 

structurii organizatorice (organigramei şi/sau statului de organizare)”. 

Sindicaliştii au prezentat o serie de aspecte care trebuie avute în vedere la 

reorganizarea activităţii: 

- să fie realmente necesară şi să fie fundamentată prin analize aprofundate şi studii 

de impact pe toate planurile; 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 15.01.2020 7 

 

- să nu fie utilizată ca un paravan pentru alte scopuri (să nu fie materializată ,,pe 

repede-înainte” din motive obscure); 

- să fie transparentă şi să fie dezbătută real cu partenerii de dialog social, conform 

legii; 

- ,,să pună calul înaintea căruţei” (să respecte norme şi principii ştiinţifice); 

- să nu neglijeze, cu orice preţ, drepturile şi interesele personalului; 

- să fie fundamentată şi susţinută, după caz, sub aspect financiar (bugetul fiind deja 

aprobat, o reorganizare de amploare este dificil de pus în practică, acum); 

- să aducă plus-valoare serviciului public, cetăţenilor şi statului. 

”Considerăm că FSNPPC şi SNPPC, ca entităţi sindicale reprezentative - statuate 

prin sentinţe ale instanţelor judecătoreşti civile, abilitate de lege, la nivelul MAI, 

respectiv al Poliţiei Române şi Poliţiei de Frontieră -, trebuie să fie partenere reale 

de dialog social, nu doar o prezenţă formală la şedinţele de analiză pe care le 

incumbă procesul organizatoric. Din acest punct de vedere, aşteptăm cu real interes 

şedinţa anunţată, mâine, la nivelul MAI, pe aceeaşi temă”, au mai transmis 

sindicaliştii. 

Ministrul de Interne, Marcel Vela a anunţat că luna aceasta va prezenta o 

propunere de eficientizare şi restructurare a Ministerului Afacerilor Interne, astfel 

încât acest minister să crească în percepţia românilor privind încrederea. 

Vela a spus că a constatat că sunt prea mulţi poliţişti în birouri şi prea puţini în 

stradă, iar cei din stradă nu sunt bine dotaţi. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Ministrul Justiției: Până la 1 februarie vom lansa în dezbatere un proiect de 

lege privind Secția specială/ Efectele intervenției sunt delicate 

Un proiect de lege privind controversata secție de anchetare a magistraților va fi 

lansat în dezbatere publică până la 1 februarie, a declarat, miercuri, ministrul 

Cătălin Predoiu.  
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El a spus că efectele "intervenției" legate de Secția specială sunt delicate și trebuie 

cântărite cu atenție. Guvernul a adoptat, în 27 decembrie, Memorandumul înaintat 

de Ministerul Justiţiei prin care se propune desfiinţarea Secţiei pentru investigarea 

infracţiunilor din justiţie. 

"Următorul pas este un proiect de lege care să fie pus în dezbatere publică (...). 

Este o perioadă dificilă la Ministerul Justiției cu aceste interviuri (pentru 

conducerea marilor parchete -n.r.), care absorb 8-10 ore pe zi, dar ne vom descurca 

astfel încât în perioada următoare să lansăm în dezbatere acest proiect. Am discutat 

cu specialişti din minister diverse opţiuni tehnice cu privire la acest proiect, 

studiem, nu este simplu, chiar dacă este vorba până la urmă de câteva articole care 

reglementează Secţia specială. Efectele intervenţiei sunt delicate şi trebuie să le 

cântărim cu atenţie legat de dosarele care s-au generat, de competenţele care sunt 

în joc, de garanţiile pe care trebuie să le oferim celor care se tem că s-ar putea 

întâmpla abuzuri în viitor, dar şi de necesitatea de a avea un aparat care cu adevărat 

se poate ocupa de infracţionalitate, de corupţie", a declarat Predoiu. 

Întrebat când va fi lansat un astfel de proiect privind Secția specială, Predoiu a spus 

că speră ca până la 1 februarie. 

Ministrul Justiţiei, Cătălin Predoiu, declara marţi că soluţiile tehnice referitoare la 

desfiinţarea Secţiei de investigare a infracţiunilor din Justiţie (SIIJ) vor fi discutate 

cu Consiliul Superior al Magistraturii, atunci când va fi elaborat un proiect de lege 

pe această temă. 

El a spus că Memorandumul adoptat la finalul anului trecut reprezintă poziţia 

Guvernului cu privire la Secția specială, "plecând de la modul defectuos în care a 

fost reglementată această secţie, plecând de la ineficienţa constatată, cred, destul de 

uşor în intervalul scurs de la înfiinţarea ei şi până astăzi". 

Guvernul a adoptat, în 27 decembrie 2019, Memorandumul înaintat de Ministerul 

Justiţiei prin care se propune desfiinţarea Secţiei pentru investigarea infracţiunilor 

din Justiţie. Următorul pas ar urma să fie elaborarea de către Guvern a unui proiect 

de lege pe să îl înainteze Parlamentului. 
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Cătălin Predoiu afirma, în ședința de Guvern din 27 decembrie, că structura de 

parchet "iese din principiile de funcționare” ale Ministerului Public și a fost 

criticată și de forurile europene chiar înainte de a fi înființată. "Ce a urmat a 

confirmat temerile”. El a atras atenția că OUG prin care se înființa Secția de 

Investigare a Infracțiunilor din Justiție a fost criticată de forurile europene. 

Instituțiile europene au recomandat României să renunțe la înființarea structurii de 

parchet. 

Deși s-a discutat despre o decizie a CCR care spune că SIIJ e constituțională, 

Predoiu a spus că CCR s-a pronunțat la compatibilitatea cu Constituția și nu la 

partea de funcționalitate a Secției, "care e în afara jurisdicției CCR”. "E o instituție 

sui generis care iese din principiile de funcționare ale Ministerului Public, prin 

faptul că s-a creat o categorie de cetățeni care ar putea beneficia de o imunitate de 

jurisdicție, respectiv procurorii din cadrul SIIJ. Ar putea conduce la posibilitatea 

procurorilor de a participa la ședințele de judecată să fie oprită”, a spus ministrul. 

Premierul Ludovic Orban declara că propunerea făcută de ministrul Justiției, 

Cătălin Predoiu, prin Memorandumul care recomandă soluția desființării Secției de 

Investigare a Infracțiunilor în Justiție (SIIJ), este una corectă. Măsura se află și în 

programul de guvernare, a punctat premierul. 

În memorandumul prezentat Executivului, Cătălin Predoiu aduce în discuție 

recomandările forurilor europene în legătură cu Secția. În concluzii, ministrul 

Justiției precizează că soluția este desființarea SIIJ. 

Forma memorandumului prezentat la ședința Guvernului din 27 decembrie nu mai 

este aceeași cu cea inițială, despre care Executivul a discutat și în ședința din 6 

decembrie. În prima variantă a documentului, Cătălin Predoiu vorbea despre 

desființarea Secției de anchetare a magistraților sau "regândirea radicală a modului 

de funcționare și organizare a acesteia”. 

(Sursa: hot news.ro) 
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 Runda a doua de interviuri pentru șefia Parchetului General are loc 

miercuri. Cine ar fi favorit pentru funcția de procuror general 

Ultimii patru candidați din cei opt care s-au înscris în cursa pentru funcția de 

procuror general vor susține, miercuri, interviurile în fața comisiei conduse de 

ministrul Justiției, Cătălin Predoiu. Printre aceștia se numără și Horațiu Radu, unul 

dintre favoriții la funcția de procuror general al Parchetului de pe lângă Înalta 

Curte de Casație și Justiție, potrivit surselor HotNews.ro. 

 

Programul audierilor de astăzi: 

Pompiliu-Marian Drilea-Marga - 15 ianuarie, ora 9.00 

Daniel Horodniceanu - 15 ianuarie, ora 10.30 

Sorin Săndel Vasilache - 15 ianuarie, 15.00 

Răzvan Horațiu Radu - 15 ianuarie, ora 15.00 

Parchetul General funcționează fără procuror-șef plin din luna aprilie, când s-a 

încheiat mandatul lui Augustin Lazăr. Acesta s-a pensionat odată cu încheierea 

mandatului, pe fondul scandalului legat de activitatea sa de procuror în perioada 

comunismului, când a respins eliberarea înainte de termen din Penitenciarul de la 

Aiud a disidentului Iulius Filip. 

Procurorii din Consiliul Superior al Magistraturii (CSM) au decis atunci ca 

procurorul șef adjunct Bogdan Licu să preia funcția de procuror general interimar 

pentru o perioadă de cel mult două luni. De atunci, mandatul acestuia a fost 

prelungit. 

 Citește și Bogdan Licu - singurul candidat admis la interviul pentru 

funcţia de prim-adjunct al procurorului general 

Fostul ministru Tudorel Toader a declanșat o procedură de numire în funcția de 

procuror general, dar în aprilie i-a respins pe toți cei patru candidați - Augustin 

Lazăr, Marian Drilea, Gabriela Scutea şi Daniel Horodniceanu. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23600552-bogdan-licu-singurul-candidat-admis-interviul-pentru-functia-prim-adjunct-procurorului-general.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23600552-bogdan-licu-singurul-candidat-admis-interviul-pentru-functia-prim-adjunct-procurorului-general.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23600552-bogdan-licu-singurul-candidat-admis-interviul-pentru-functia-prim-adjunct-procurorului-general.htm
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Candidații pentru șefia marilor parchete - Parchetul General, DNA și DIICOT, care 

funcționează cu interimari - au început să susțină interviurile începând de marți, iar 

Predoiu ar urma să anunțe propunerile sale în 21 ianuarie. Pentru funcția de 

procuror general s-au înscris opt candidați, iar pentru conducerile DNA și DIICOT 

sunt în cursă câte cinci procurori. Favoriți printre procurori ar fi Răzvan Horațiu 

Radu pentru funcția de procuror general, Călin Nistor și Crin Bologa pentru șefia 

DNA și Ioana Albani și Viorel Badea pentru DIICOT, au declarat pentru 

HotNews.ro surse din sistemul judiciar. 

 

Mandatul la conducerile celor trei instituții este de 3 ani. 

Informații despre candidații care vin astăzi în fața comisiei conduse de Predoiu: 

 Horațiu Radu 

Din 12 iunie 2019, Horațiu Radu este delegat de Consiliul Superior al Magistraturii 

în funcția de adjunct al procurorului General. În perioada 1 iulie 2018 - 11 iunie 

2019 a fost procuror la Parchetul General. 

Răzvan-Horaţiu Radu este magistrat de carieră şi a fost numit în martie 2011 agent 

guvernamental pentru Curtea de Justiţie şi Tribunalul Uniunii Europene, fiind 

demis în 2018 după ce a intrat în conflict cu Liviu Dragnea și cu fostul consilier al 

premierului Dăncilă, Darius Vâlcov. 

Dragnea și Vâlcov l-au atacat deschis pe fostul agent guvernamental la CJUE, în 

2018, pentru că acesta nu le-a dat aviz pentru acte normative care încălcau 

legislația europeană. 

"Mai este un domn la MAE care se opune la tot ce vine de la Guvern. O să-i 

propun premierului să avem o analiză serioasă a tuturor celor din guvern care au 

blocat acte. Nu ştiu ce va face ministrul respectiv cu el. Noi nu mai vrem să ne 

păcălim cu noţiunea de coincidenţă. (...) Dacă este o reţea, te duci cu gândul la 

celebrul stat paralel, căci nu se poate, undeva trebuie să există o coordonare. Şi 

prin judeţe există starea asta. Şi în SUA s-a vorbit de deep state, Trump a ieşit să 

spună", spunea Liviu Dragnea, în mai 2018, la România TV. 
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La câteva zile după această declarație, Horațiu Radu a fost demis din funcție de 

Viorica Dăncilă. 

Răzvan-Horaţiu Radu este doctor al Facultăţii de Drept a Universităţii Bucureşti, 

specializarea drept penal şi a urmat cursurile Institutului Naţional al Magistraturii 

(2001-2003), după care a fost numit procuror, activând succesiv la Parchetul de pe 

lângă Judecătoria Roman (ca procuror stagiar), Parchetul de pe lângă Judecătoria 

Sectorului 6 Bucureşti şi Parchetul de pe lângă Tribunalul București. 

Horatiu Radu a instrumentat cazul pedofilului Emanoil Paiscar, cel care, în 2005, a 

ademenit o fetiță de 11 ani, cu „ciocolată și șampon”, după cum scria presa de 

atunci, pentru a o viola, ucide și tranșa cu un fierăstrău. Ulterior, ucigașul s-a 

sinucis. 

Potrivit unei evaluări din 2004, Horațiu Radu a lucrat la 55 dosare de anchetă, 

dintre care 11 rechizitorii, 386 de dosare de supraveghere, dintre care rechizitorii 

32, a trimis în judecată 46 de inculpați, dintre care 14 arestați preventiv și a 

susținut 86 de concluzii pe latura penală a cauzei. Nu a avut nicio soluție infirmată. 

În calitate de agent CEDO, în perioada 2007- 2011 a gestionat formularea de 

apărări sau executarea hotărârilor CEDO, în aproximativ 2.000 de dosare. Dintre 

acestea, multe priveau reclamații privind posibila încălcare a drepturilor prevăzute 

de Convenția Europeană a Drepturilor Omului, de către instanțele și parchetele din 

România. 

În calitate avocat al Guvernului României la Curtea de Justiție a Uniunii Europene 

și la Comisia Europeană, în perioada 2011-2018, a reușit anularea mai multor acte 

europene defavorabile României. În 2017, România a reușit anularea unei decizii a 

Comisiei Europene care ne impunea plata a peste 100 milioane de euro cu titlu de 

corecții financiare. 

În 7 ani, România a suferit o singură condamnare la CJUE. 

Horodniceanu s-a aflat la conducerea DIICOT din mai 2015 și până în primăvara 

anului trecut. 
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El a candidat pentru un al doilea mandat la șefia DIICOT, dar a pierdut în favoarea 

procurorului Felix Bănilă. După încheierea mandatului la șefia DIICOT, 

Horodniceanu s-a întors la DIICOT Iași. 

El a fost consilier juridic la Consiliul Judeţean Iaşi (august - decembrie 1998), 

procuror la Parchetul Judecătoriei Fălticeni (ianuarie 1999 - mai 2000), procuror la 

Parchetul Judecătoriei Paşcani (iunie 2000 - iunie 2002), procuror la Parchetul 

Judecătoriei Iaşi (iunie 2002 - octombrie 2005), procuror la DIICOT Iaşi 

(noiembrie 2005 - iunie 2006), procuror-şef al Biroului Teritorial Iaşi al DIICOT 

(iunie 2006 - iunie 2009), procuror la Serviciului Teritorial DIICOT Iaşi (iunie 

2009 - iunie 2012). 

În iunie 2012, a devenit procuror-şef al Serviciului Teritorial Iaşi al DIICOT, 

funcţie pe care a ocupat-o până în mai 2015. 

 Sorin Vasilache conduce Parchetul Curții de Apel Brașov. 

Procedura de selecție, contestată 

Procedura de selecție a șefilor marilor parchete, declanșată de Cătălin Predoiu în 2 

decembrie 2019, se va desfășura conform acelorași norme legale criticate de 

organismele internaționale, de secția pentru procurori a CSM și de majoritatea 

magistraților, fiind percepute drept un pericol pentru justiție, au avertizat Forumul 

Judecătorilor din România și Inițiativa pentru Justiție. 

Comparând anunțul lui Cătălin Predoiu cu anunțurile fostului ministru al Justiției 

Tudorel Toader referitoare la aceste selecții, se observă că aceste proceduri sunt 

practic similare până la identitate sub aspectul formalităților pre-interviu, 

modalității de desfășurare a interviului și criteriilor de evaluare. Diferența esențială 

între procedurile inițiate de către Tudorel Toader și cele inițiate de actualul 

ministru de justiție este doar persoana ministrului, în condițiile în care ambii au 

promis o evaluare corectă a candidaților, pentru binele justiției, afirmă cele două 

asociații ale magistraților. 
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De asemenea, cele două asociații îi ceruseră ministrului Justiției, Cătălin Predoiu, 

să nu declanșeze procedura de numire a noilor șefi la DNA, Parchetul General și 

DIICOT înainte de a modifica legislația în conformitate cu recomandările Comisiei 

Europene (raportul MCV), Comisiei de la Veneția, GRECO și Consiliului 

Consultativ al Procurorilor Europeni (CCPE). 

Argumentele celor două asociații: 

 Rapoartele GRECO privind România din 2018 și 2019 au reiterat 

recomandarea ca procedura pentru numirea în și revocarea din funcțiile cele 

mai înalte din parchet, cu excepția procurorului general, să se facă printr-o 

procedură transparentă și bazată pe criterii obiective, iar Consiliului Superior 

al Magistraturii să i se acorde un rol mai important în această procedură. S-a 

subliniat că această recomandare a rămas neimplementată și că modificările 

legislative recente privind sistemul judiciar, cu referire expresă la Legea nr. 

242/2018, au sporit riscurile de periclitare a independenței și imparțialității 

organelor de urmărire penală. 

 GRECO a arătat că este preocupat de faptul că autoritatea supremă privind 

deciziile de recrutare în cadrul sistemului judiciar rămâne la ministrul 

justiției și că, în plus, această distribuție deja inegală a rolurilor decizionale 

este intensificată prin limitarea dreptului președintelui României de a refuza 

numirea candidaților propuși la doar o singură dată pentru motive de 

oportunitate. 

 Comisia de la Veneția, prin Avizul privind propunerile de modificare a Legii 

nr. 303/2004 privind statutul judecătorilor și procurorilor, Legii nr. 304/2004 

privind organizarea judiciară și a Legii nr. 317/2004 privind Consiliul 

Superior al Magistraturii, a arătat că este necesar să se păstreze un echilibru 

între nevoia de legitimitate democratică a numirii conducătorului 

parchetului, pe de o parte, și exigența de depolitizare, pe de altă parte. 
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 Din această perspectivă, în cazul în care se recurge la un mecanism de 

numire cu implicarea puterii executive și/sau legislative, sunt necesare 

garanții suplimentare pentru a diminua riscul de politizare a procuraturii, 

motiv pentru care implicarea efectivă a unui consiliu judiciar sau a unui 

consiliu pentru procurori, dacă o astfel de structură există, este esențială, 

reprezentând o garanție de neutralitate și de expertiză profesională, apolitică. 

 Interimatul în funcțiile de conducere din Ministerul Public reprezintă, într-

adevăr, o variantă „de avarie”, dar prin faptul că delegările în aceste funcții 

se fac de Secția pentru procurori din cadrul Consiliului Superior al 

Magistraturii, pentru perioade de maxim 6 luni, garantarea independenței de 

factorul politic este, fără îndoială, mai riguros respectată decât în cazul 

numirii pentru un mandat de 3 ani printr-o procedură în care selecția 

candidaților se face de un reprezentant al puterii executive, care poate să nu 

țină cont de avizul Secției pentru procurori a CSM și care poate impune 

singurei autorități care i-ar putea cenzura opțiunea - președintele României - 

orice candidat dorește, după eventuala respingere a primei sale opțiuni. 

Pentru aceste motive, considerăm că un indiciu cu privire la faptul că și 

ministrului Justiției îi pasă de independența magistraților, de cetățeni 

(inclusiv de cei care au ieșit în stradă pentru a apăra independența justiției) și 

de lege (inclusiv de calitatea acesteia și de conformitatea cu standardele 

minimale internaționale), va rezulta din capacitatea sa de a se abține de la a 

utiliza un instrument de natură a afecta independența justiției". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 ULTIMA ORĂ: Curtea Constituţională desfiinţează o parte din Legea 

contenciosului administrativ 

Marţi, 14 ianuarie 2020, Plenul Curții Constituționale, în urma deliberărilor, cu 

majoritate de voturi, a decis: 

1. A admis excepția de neconstituționalitate și a constatat că dispozițiile art.7 

alin.(6) din Legea contenciosului administrativ nr.554/2004, în redactarea 

anterioară modificării prin Legea nr.212/2018, sunt constituționale numai în 
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măsura în care nu impun autorității publice contractante parcurgerea procedurii 

prealabile. 

2. A admis excepția de neconstituționalitate și a constatat că sintagma „are 

semnificația concilierii în cazul litigiilor comerciale, dispozițiile Codului de 

procedură civilă fiind aplicabile în mod corespunzător” din cuprinsul dispozițiilor 

art.7 alin.(6), art.11 alin.(1) lit.e) din Legea contenciosului administrativ 

nr.554/2004, în redactarea anterioară modificării prin Legea nr.212/2018, precum 

și sintagma „data încheierii procesului-verbal de conciliere” din art.11 alin.(2) din 

Legea nr.554/2004 sunt neconstituționale. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Proiect MAI: Cărți electronice de identitate de la 12 ani, cu CIP pe care sunt 

stocate date biometrice 

Tabel comparativ carte identitate 

Românii vor putea opta pentru cărți electronice de identitate începând cu vârsta de 

12 ani, documente prevăzute cu un CIP pe care sunt stocate imaginea facială și 

două amprente digitale și cu care se pot autentifica în Platforma informatică din 

asigurările de sănătate, prevede un proiect pus, marți, în dezbatere de Ministerul 

Afacerilor Interne (MAI). 

 

Opțional, numai la solicitarea părinților sau reprezentanților legali, se va putea 

elibera o carte electronică de identitate, indiferent de vârsta copilului. 

 

Dacă aleg o carte de identitate simplă, românii nu pot călători în străinătate în baza 

ei ca până acum. 

 

Noile reglementări vin în contextul în care România trebuie să aplice 

Regulamentul UE 2019/1157 care stabilește ca dată limită de emitere a cărților de 

identitate electronice data de 2 august 2021. 

 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-01-14-23600551-0-tabel-comparativ-carte-identitate.doc
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Ce date vor fi stocate în CIP: 

 datele din formatul tipărit, care se stabilesc prin norme metodologice. În 

prezent datele tipărite sunt: numele și prenumele, CNP-ul, cetățenia, locul 

nașterii, adresa de domiciliu, imaginea facială; 

 un certificat digital pentru autentificare emis și înscris de Ministerul 

Afacerilor Interne; 

 un certificat digital pentru semnătură electronică emis și înscris de 

Ministerul Afacerilor Interne şi, după caz, certificate calificate pentru 

semnătură electronică, astfel cum acestea sunt definite de legislația în 

domeniu; datele biometrice ale titularului, constând în imaginea facială şi 

impresiunile papilare a două degete. 

Sunt exceptate de la obligaţia furnizării impresiunilor papilare minorii sub vârsta 

de 12 ani și persoanele pentru care prelevarea amprentelor de la oricare degete este 

fizic imposibilă. 

 

Certificatele digitale emise și înscrise de MAI se utilizează pentru autentificare și 

semnare, în raport cu sistemele informatice ale Ministerului Afacerilor Interne şi 

cu sistemele informatice ale altor instituții publice. În relațiile cu instituțiile 

publice, documentele semnate cu certificatul digital au aceeași valoare ca 

documentele semnate olograf. 

 

Valabilitatea cărților electronice de identitate 

 6 ani, pentru persoanele cu vârsta cuprinsă între 12 şi 18 ani; 

 10 ani, după împlinirea vârstei de 18 ani; 

 valabilitate nelimitată, după împlinirea vârstei de 70 de ani. 

CONSULTĂ AICI TABELUL COMPARATIV LEGISLAȚIE ACTUALĂ - 

MODIFICĂRI PROPUSE 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-01-14-23600551-0-tabel-comparativ-carte-identitate.doc
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-01-14-23600551-0-tabel-comparativ-carte-identitate.doc
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 Renate Weber, Avocatul Poporului, refuză să conteste modul de lucru al 

Guvernului: 'Nu ne substituim altor autorităţi' 

Avocatul Poporului, Renate Weber, a declarat marţi, referitor la proiectele de lege 

pe care actualul Guvern şi-a asumat răspunderea, că instituţia pe care o reprezintă 

nu se substituie altor autorităţi ale statului, scrie Agerpres. 

Întrebată de jurnalişti ce părere are despre proiectele de lege pe care actualul 

Guvern şi-a asumat răspunderea, Weber a răspuns: "Avocatul Poporului nu se 

substituie altor autorităţi ale statului, există un Parlament, la nivelul organizării 

politice există Putere, există Opoziţie sau, mă rog, majoritate şi cum vreţi să-i 

spuneţi, deci sunt şi alţi factori care pot să acţioneze şi care au chiar şi obligaţie - 

dacă pot să spun aşa - politică să acţioneze". 

Chestionată de gazetari referitor la OUG 1/2020 privind unele măsuri fiscal-

bugetare şi pentru modificarea şi completarea unor acte normative, ea a menţionat 

că toate ordonanţele de urgenţă ajung pe agenda Parlamentului.  

 

"Parlamentul se va întruni în curând şi le va lua în discuţie pe toate. Au fost mai 

multe ordonanţe date. (...) Ieri am avut o primă discuţie cu colegii mei în Consiliul 

Consultativ, deocamdată aş vrea să înţelegem un pic şi practica de la Curtea 

Constituţională, pentru că pe sesizări pe care noi le-am făcut prin iunie la una avem 

o respingere pe inadmisibilitate, cea cu transportul, şi aş vrea să vedem motivarea, 

Codul administrativ a primit termen şase luni mai târziu. Mai avem şi altele, ştiţi că 

sunt unele care după doi ani încă nu au termen şi atunci vrem să înţelegem un pic, 

că să ne dăm şi noi seama cum anume trebuie să ne situăm în raport de toate astea", 

a explicat Weber. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 

 

https://www.agerpres.ro/
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 Ministrul Apărării, întâlnire cu președintele Lockheed Martin. Avioanele F-

16, sistemele de rachete HIMARS și Patriot și implicarea industriei naţionale 

de apărare în proiecte, pe agenda discuțiilor 

Implementarea programelor de înzestrare a Armatei aflate în derulare cu compania 

Lockheed Martin a fost tema unei întâlniri pe care ministrul apărării naţionale, 

Nicolae Ciucă, a avut-o marți, cu președintele companiei americane, Marillyn 

Hewson. MApN informează că s-a discutat și de implicarea industriei naționale de 

apărare în producerea, asamblarea sau mentenanța unor echipamente pe care 

România le cumpără de la Lockheed Martin. 

 

„Subiectele aflate pe agenda convorbirilor au vizat stadiul implementării 

programelor de înzestrare aflate în derulare cu această companie, precum și cele 

aflate în etapa de operare şi suport, Avionul multirol F-16, Lansator Multiplu de 

rachete cu bătaie mare - HIMARS, Sistemele sol-aer PATRIOT, radare de mare 

distanță sau radare pentru supraveghere la înălțimi mici și medii”, transmite 

MApN. 

„De asemenea, au fost analizate aspecte legate de oportunitățile de cooperare 

industrială care ar putea implica industria naţională de apărare în producerea, 

asamblarea sau mentenanța unor echipamente din portofoliul companiei, aflate sau 

care urmează a intra în dotarea Armatei României”, transmite ministerul. 

România cumpără încă 5 avioane F-16. Toate avioanele F16 ale României vor 

fi modernizate și întreținute la Aerostar Bacău 

Recent România a anunțat că va achiziționa din Portugalia încă cinci avioane de 

vânătoare F16 din Portugalia, avioane produse de către compania Lockheed Martin 

și care vor fi trecute printr-un proces de modernizare de tip Mid-Life Upgrade de 

către SUA. Ulterior, cele cinci aeronave se vor alătura celorlalte 12 avioane F16 

aflate deja în dotarea Forțelor Aeriene din România, iar toate vor fi modernizate în 

țară, cel mai probabil la Aerostar Bacău. 

Tot acolo vor fi asigurate și operațiunile de mentenanță și reparații capitale în viitor 

și nu doar pentru avioanele României, ci posibil și pentru alte state din jur care au 

achiziționat sau vor achiziționa modelul F16. 

https://www.hotnews.ro/stiri-defense-23545784-legea-pentru-achizitia-inca-5-avioane-f16-portugalia-adoptata-parlament-toate-avioanele-f16-ale-romaniei-vor-modernizate-intretinute-tara.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-defense-23545784-legea-pentru-achizitia-inca-5-avioane-f16-portugalia-adoptata-parlament-toate-avioanele-f16-ale-romaniei-vor-modernizate-intretinute-tara.htm
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România și Lockheed Martin, producătorul avioanelor F16, au semnat încă din 

2017 un acord pentru transferul de tehnologie pentru mentenanța și repararea 

avionelor F16 la Aerostar Bacău. 

Rachete și radare de la Lockheed Martin 

În afară de avioanele F-16, România a mai cumpărat recent de la Lockheed Martin 

și trei sisteme de artilerie bazat pe rachete sol-sol cu bătaie mare pentru circa 1,5 

miliarde de dolari, primul sistem urmând a intra în uz din 2020. 

Fiecare sistem are 18 instalații de lansare și comanda României prevede trei tipuri 

diferite de rachete ghidate/dirijate care pot lovi ținte terestre de suprafață sau 

punctuale până la 300 de km. Lansatorul HIMARS e montat pe camion și poate 

acomoda câte șase rachete de 227mm M270 sau o singură rachetă MGM-140 

ATACMS. 

Practic, pe lângă cele 54 de lansatoare, contractul prevede și achiziția a 81 de 

rachete tip M31A1 Unitary și 81 de rachete tip M30A1 Alternative warhead, dar și 

54 de rachete de tip ATACMS , cele care au raza efectivă de până la 300 de km. 

Pe lângă acest sistem de rachete, România a contractat deja de la Statele Unite 

pentru circa 3,9 miliarde de dolari achiziția a șapte baterii Patriot în cea mai 

recentă configurație hardware-software, la pachet cu câteva sute de interceptori. 

Din cele șapte baterii, patru vor fi la la Forțele Aeriene și trei vor fi la Forțele 

Terestre, iar prima baterie ar trebui să ajungă în țară în 2020. 

Printre alte componente din cadrul contractului Patriot, România va primi și 168 

rachete PAC-3 Missile Segment Enhancement (MSE) realizate de Lockheed 

Martin. 

 Armele României (IV): Care sunt rachetele și sistemele de artilerie din 

arsenalul militarilor români 

România operează încă din 1998 o serie de radare 3D achiziționate de la Lockheed 

Martin. 

Cinci sunt varianta de radar fix (AN/FPS-117) și asigură executarea supravegherii 

radar, controlul traficului aerian, dirijarea avioanelor proprii la interceptare şi 

indicarea ţintelor la sistemele de rachete sol-aer. 

https://www.hotnews.ro/stiri-defense-23117440-armele-romaniei-care-sunt-rachetele-sistemele-artilerie-din-arsenalul-militarilor-romani.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-defense-23117440-armele-romaniei-care-sunt-rachetele-sistemele-artilerie-din-arsenalul-militarilor-romani.htm
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Alte cinci astfel de radare tridimensionale sunt varianta mobilă TPS-77 - 

achiziționate mai recent de către România - ultimele două chiar din 2018. 

TPS-77 actioneaza pe o raza de 470 de kilometri si pana la altitudinea de 30,5 

kilometri, pe frecventa 1215-1400 MHz (D/L). 

TPS-79 

România mai operează din 2010 și radarul tridimensional TPS-79 Gap Filler, un 

radar mobil folosit pentru supravegherea spaţiului aerian la înălţimi mici şi medii, 

în cadrul misiunilor de control al spaţiului aerian (Air Traffic Control), precum şi 

pentru misiuni tactice de apărare aeriană (Air Defence). 

Nu mai puțin de 17 astfel de sisteme au fost contractate din 2008, care s-au adăugat 

la alte două produse inițial. Radarul are o bătaie de 190 km și țintele pot fi 

detectate până la înălțimea de 10.000 m 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Florin Cîțu, la conferințele Euromoney (Viena): Ne-am asigurat că sectorul 

privat nu va fi pedepsit. Prioritatea este să arătăm că suntem un guvern 

responsabil 

”Bugetul pentru 2020 a fost unul dificil. Am moștenit o poziție „neclară”. Ne-am 

asigurat că sectorul privat nu va fi pedepsit. Pentru 2020, prioritatea este să arătăm 

că suntem un guvern responsabil”, a spus ministrul Finanțelor Florin Cîțu, marți la 

conferința Euromoney care are loc azi și mâine la Viena. 

Cîțu a participat în această dimineață la un panel alături de ministrul bulgar adjunct 

al Finanțelor Marinela Patrova, secretarul de stat Gabor Gion din Ministerul 

maghiar de Finanțe și Nina Angelovska, reprezentanta Macedoniei de Nord. 

Peste 1.500 de delegați, miniștri de Finanțe, bancheri centrali, bancheri comerciali, 

oficiali ai marilor bănci de investiții, analiști economici dar și reprezentanți ai 

fondurilor de investiții și-au dat întâlnire marți și miercuri la Viena, unde are loc 

conferința anuala Euromoney. 
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Știrea se actualizează 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Investiţiile în economie au crescut cu 19% în T3/2019. Exporturile au 

contribuit negativ la creşterea PIB în primele 9 luni din an 

Datele revizuite de la Statistică privind evoluţia PIB în primele nouă luni din an 

arată că investiţiile productive în economie (formarea brută de capital fix) au 

crescut cu 26% în T3 2019 şi au avut o contribuţie de 6,3% la creşterea PIB.  

Creşterea economică a României a fost în T3 de 3% faţă de aceeaşi perioadă a 

anului trecut. 

Creşterea PIB al României în primele 9 luni din an a fost de 4%. Consumul privat, 

principala componentă a PIB, a avut un avans de 5,4%, în vreme ce investiţiile au 

consemnat un avans de 19%. Exporturile au crescut cu un ritm anual de 3,6%, în 

timp ce importurile au crescut la un ritm dublu: 7,6% an la an. Valoarea adăugată 

brută în economie din sectorul construcţiilor a crescut cu 16,4% an la an, iar 

sectorul IT&C a crescut cu 9% din acest punct de vedere. Industria a scăzut cu 

1%.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 BERD vrea să ofere sprijin pentru reformele care deblochează investiţiile în 

România 

Preşedintele Băncii Europene pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare (BERD), Suma 

Chakrabarti a vizitat, marţi, Bucureştiul pentru a se întâlni cu premierul României, 

Ludovic Orban, anunţă un comunicat de presă.  

Discuţiile s-au concentrat pe climatul investiţional, investiţii în infrastructură 

durabilă şi finanţe corporative, atât pentru expansiunea regională a companiilor 

locale, cât şi pentru susţinerea investiţiilor străine.  
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Alături de prim-ministru au participat la întâlnire  şi miniştrii Virgil Popescu, 

ministrul economiei, energiei şi mediului de afaceri, Victor Costache, ministrul 

sănătăţii, Lucian Bode, ministrul transporturilor, infrastructurii şi comunicaţiilor, şi 

Sebastian Burduja, secretar de stat la Ministerul Finanţelor Publice.  

Preşedintele Băncii Europene pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare (BERD), Suma 

Chakrabarti, a promis sprijin pentru eforturile României de a continua reformele 

pro-business, de a adresa nevoile de infrastructură ale României şi de a încuraja 

investiţiile în capitalul uman şi fizic.  BERD este principalul investitor instituţional 

din România, având investiţii de peste 8,6 mld. euro. În 2019, banca a investit şi 

finanţat 22 de proiecte în diferite sectoare ale economiei româneşti în valoare totală 

de peste 372 de mil. euro.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Ministrul Mediului trimite Corpul de Control să verifice defrișările din 

pădurea Băneasa 

Sute de arbori sănătoși din Pădurea Băneasa, din Nordul Capitalei, au fost doborâți 

la pământ de drujbe. Exploatarea este făcută de Ocolul Silvic București în baza 

unei autorizații legale. Activiștii de mediu susțin că trebuie tăiați arborii bolnavi 

sau uscați, nicidecum cei cu trunchiuri sănătoase. 

Defrișările din pădurea Băneasa, verificate de ministrul Mediului 

Aproape 600 de metri cubi de lemn a exploatat Ocolul Silvic din pădurea Băneasa. 

Susține că a tăiat arbori uscați sau bolnavi pentru pentru a-i favoriza pe cei 

sănătoși. 

Ce a rămas după această curățare demonstrează că au fost doborâți foarte mulți 

arbori sănătoși cu trunchiuri groase. 

Reprezentanţii Ocolului Silvic admit că au fost tăiaţi şi mulţi copaci sănătoşi dar 

spun că exploatarea a fost făcută cu respectarea legii și a Codului Silvic. 
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Din pădurea Băneasa sunt exploatați legal în fiecare an 1000 mc de lemn. 

Ministrul Mediului, Costel Alexe, vrea să se asigure că nu s-a tăiat ilegal niciun 

copac și va trimite corpul de control să verifice defrișările. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Petrom, producţie anuală de hidrocarburi şi de energie electrică mai mică în 

T4/2019, dar vânzări mai mari de gaze. „A câştigat din trading“ 

♦ Analiştii spun că vânzările de gaze mai mari cu 75,7% din T4/2019 ar putea 

compensa scăderile celorlalţi indicatori şi au opinii mixte cu privire la rezultatele 

financiare pe 2019 ♦ Acţiunile Petrom au închis şedinţa de tranzacţionare de marţi 

la acelaşi preţ cu cel din sesiunea precedentă, 0,448 lei. 

OMV Petrom (simbol bursier – SNP), cea mai valoroasă companie listată la 

bBursa românească, a înregistrat în cel de-al patrulea trimestru din 2019 o reducere 

cu 2,6% a producţiei totale de hidrocarburi faţă de T4/2018 şi a avut o scădere cu 

8,8% a preţului mediu realizat la ţiţei, în timp ce producţia netă de energie electrică 

a scăzut cu 15%, potrivit calculelor făcute de ZF pe baza datelor din raportul 

companiei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 ASF introduce semnătura electronică pentru răspunsurile aferente petiţiilor 

adresate instituţiei 

Autoritatea de Supraveghere Financiară (ASF) a finalizat la începutul lunii ianuarie 

2020 implementarea unui proiect prin care introduce semnătura electronică pentru 

răspunsurile aferente petiţiilor adresate instituţiei, potrivit informaţiilor transmise 

de ASF. 

„Analizarea modului în care sunt depuse petiţiile la ASF a relevat faptul că peste 

90% dintre acestea sunt trimise prin email sau prin intermediul aplicaţiei dedicate 

de pe site-ul Autorităţii.  
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Începând cu luna ianuarie, petenţii care transmit reclamaţiile prin intermediul 

poştei electronice sau prin intermediul portalului ASF vor primi răspunsurile 

exclusiv online, semnate electronic. Mai mult, cei care şi-au creat un cont în 

aplicaţia ASF vor regăsi şi un istoric al statusului petiţiei depuse“, a transmis într-

un comunicat ASF.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Guvernul schimbă foaia la CFR: semnalul ministrului Transporturilor 

Alegerea managerilor pentru companiile aflate în subordinea Ministerului 

Transporturilor, Infrastructurii şi Comunicaţiilor se va face de acum înainte pe 

criterii de competenţă şi pe adevăratele principii ale guvernanţei corporative, a 

afirmat, marţi, ministrul de resort, Lucian Bode, în cadrul dialogului cu partenerii 

sociali, potrivit Agerpres.. 

Potrivit unui comunicat al MTIC, la sediul ministerului, a avut loc întâlnirea de 

lucru cu reprezentanţii federaţiilor sindicale din domeniul feroviar. La şedinţă au 

participat, alături de partenerii sociali, reprezentanţii managementului CFR 

Infrastructură, CFR Călători, CFR Marfă, Autorităţii pentru Reformă Feroviară 

(ARF) şi ai direcţiei de specialitate. 

Discuţiile s-au concentrat pe prezentarea situaţiei economice înregistrate de 

unităţile feroviare din subordinea ministerului, aspectele ce ţin de bugetele de 

venituri şi cheltuieli ce vor fi aprobate, situaţia investiţiilor în infrastructura 

feroviară şi achiziţia de material rulant nou. 

Ministrul Lucian Bode a subliniat necesitatea consultării reprezentanţilor 

salariaţilor în cadrul procesului decizional şi consolidarea dialogului dintre 

administraţie şi sindicate în vederea identificării soluţiilor optime la problemele 

care există în sistemul feroviar. 

"Vă ştiu problemele cu care vă confruntaţi, încă înainte de a ajunge ministru aici. 

Ştiu că este nevoie de bani pentru investiţii, ştiu că este nevoie de bani pentru 

îmbunătăţirea condiţiilor de muncă, ştiu că angajaţii pe care îi reprezentaţi nu sunt 

apreciaţi la adevărata lor valoare din punct de vedere salarial.  
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Vă spun cu certitudine că sunt partenerul vostru, în măsura cadrului legal ce îmi 

este conferit, şi vreau să veniţi şi voi cu soluţii, la problemele cu care vă 

confruntaţi. Bune, rele, le analizăm şi găsim variantele optime pentru problemele 

ridicate. Ştiu că este o problemă această instabilitate la nivelul managementului din 

companii. Ce pot să vă asigur este că de acum încolo alegerea managerilor se va 

face pe criterii de competenţă şi pe adevăratele principii ale guvernanţei 

corporative. Este bine să ştim exact ce criterii şi indicatori de performanţă îşi 

fixează, astfel încât să putem să îi şi întrebăm apoi, conform legii ce au făcut sau 

nu. Fiecare manager de companie trebuie să ştie că de acum încolo nu mai cere 

bani de la buget, doar pentru a da bine la cifre şi a se lăuda, în faţa tuturor, inclusiv 

a voastră a sindicatelor, că au bani. Nu!!! Trebuie să-i şi cheltuie în interesul 

companiei şi să aibă execuţie bugetară integrală pe ei. Sunt bani pentru proiecte, 

sunt bani pentru dezvoltare doar că este necesar să fie şi cheltuiţi", a susţinut Bode. 

În ceea ce priveşte Statutul personalului feroviar, şeful de la Transporturi le-a 

promis CFR-iştilor că îi va susţine din calitatea sa de ministru. 

"Ştiu că prestaţi un serviciu public în folosul cetăţenilor şi de aceea vă rog să îi 

respectaţi şi să vă faceţi datoria aşa cum ştiţi voi mai bine, indiferent de problemele 

existente în sistemul feroviar", le-a transmis Lucian Bode celor prezenţi. 

Ministrul Transporturilor a precizat că în următoarea perioadă vor fi organizate noi 

întâlniri în cadrul cărora vor fi analizate aspectele specifice fiecărei unităţi 

feroviare de sub autoritatea MTIC. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 România a mai pierdut 5.500 de oameni în noiembrie 2019: sporul natural al 

populaţiei a fost negativ 

Tendinţa de declin demografic s-a menţinut în luna noiembrie a acestui an. Datele 

Institutului Naţional de Statistică arată că numărul persoanelor decedate din 

România a fost mai mic decât numărul copiilor născuţi vii cu 5.500.  

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 15.01.2020 27 

 

Astfel, numărul deceselor înregistrate în luna noiembrie 2019 a fost de 20.696, cu 

314 decese mai puţine decât în luna octombrie 2019. În aceeaşi vreme, s-a 

înregistrat naşterea a 15.171 copii, cu 3.059 mai puţini copii decât în luna 

octombrie din 2019. 

„În luna noiembrie 2019, la oficiile de stare civilă s-au înregistrat 6.739 căsătorii, 

cu 4.645 mai puţine decât în luna octombrie 2019. Numărul divorţurilor pronunţate 

prin hotărâri judecătoreşti definitive şi conform Legii nr. 202/2010 a fost de 2.525, 

cu 48 mai multe decât în luna octombrie 2019“, mai notează INS în raportul 

privind mişcarea naturală a populaţiei. 

Sociologii sunt de părere că, pentru a lua măsuri de stopare a declinului 

demografic, România are nevoie de studii asupra motivelor pentru care cuplurile 

tinere aleg întârzie decizia de a face copii, sau de ce românii emigrează - a doua 

componentă importantă a declinului demografic din România.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Miniştrii Apărării şi de Externe - audiaţi la Senat în legătură cu situaţia 

actuală din Orientul Mijlociu 

Ministrul Apărării, Nicolae Ciucă, şi ministrul Afacerilor Externe, Bogdan 

Aurescu, vor fi audiaţi miercuri în şedinţă comună a Comisiilor pentru apărare, 

ordine publică şi siguranţă naţională şi pentru politică externă din Senat. 

 

Potrivit site-ului Senatului, şedinţa comună a celor două comisii parlamentare 

începe la ora 12,00. 

 

Cei doi miniştri vor fi audiaţi în legătură cu situaţia actuală din Orientul Mijlociu, 

precizează sursa citată. 

 

Pe 9 ianuarie, preşedintele Klaus Iohannis afirma că interesele României nu 

au fost afectate de agravarea situaţiei de securitate din Orientul Mijlociu. 

 

"În ultimele zile am asistat la agravarea situaţiei de securitate din Orientul 

Mijlociu, care afectează în mod special stabilitatea din Irak şi din regiune. 
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Amplificarea tensiunilor nu este în interesul regiunii şi nici al comunităţii 

internaţionale. Instituţiile de bază ale statului irakian trebuie să poată funcţiona în 

condiţii de stabilitate şi securitate pentru a putea fi identificate soluţii paşnice în 

beneficiul cetăţenilor. Aceste evoluţii recente au un impact la nivel internaţional şi 

sunt relevante pentru securitatea Europei şi a cetăţenilor noştri, nu doar pentru 

securitatea statelor direct implicate. Până în prezent, interesele României nu au fost 

în mod direct afectate, mă refer în primul rând la securitatea cetăţenilor români, 

inclusiv securitatea militarilor noştri aflaţi în Irak", a spus Iohannis la Palatul 

Cotroceni. 

 

El a dat asigurări că România se coordonează permanent în cadrul NATO şi UE, 

precum şi la nivel bilateral cu partenerii săi strategici, în primul rând cu Statele 

Unite ale Americii, în ceea ce priveşte obiectivele fundamentale de securitate, atât 

cele naţionale, cât şi cele ale comunităţii transatlantice. 

 

La rândul său, ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a declarat săptămâna 

trecută că România susţine un rol crescut al NATO în regiunea Orientului Mijlociu 

şi în activitatea de combatere a terorismului. 

 

Ministrul Apărării, Nicolae Ciucă, arăta, pe 8 ianuarie, că în structurile de 

specialitate se continuă monitorizarea şi evaluarea situaţiei din Orientul Mijlociu, 

astfel încât la nivel instituţional să poată fi luate măsurile care se impun. 

 

"Pentru militarii români (...) au fost luate măsurile necesare pentru relocare şi, de 

asemenea, a fost oprită pentru moment executarea misiunilor. De asemenea, 

împreună cu partenerii şi ceilalţi membri ai contingentelor participante s-au pus în 

aplicare planurile specifice pentru o astfel de situaţie. În acest moment, la nivelul 

structurilor de specialitate sigur că s-a analizat, se analizează şi se continuă 

monitorizarea şi evaluarea situaţiei, astfel încât la nivel instituţional să putem fi în 

măsură să luăm măsurile care se impun. Ca atare, vă pot garanta că toate instituţiile 

care au responsabilităţi pe acest segment sunt la datorie", a declarat ministrul 

Apărării.  

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Salariului minim în UE: Comisia Europeana a lansat prima etapă a 

consultării privind salarii minime echitabile pentru lucrătorii din Uniune 

Comisia Europeană a lansat prima etapă a consultării cu partenerii sociali – 

întreprinderile și sindicatele – cu privire la introducerea unui salariu minim 

garantat la nivelul întregii Uniuni Europene, potrivit unui comunicat al Comisiei, 

citat de Mediafax. România este ţara cu cea mai mare pondere din totalul de 

angajaţi, plătiţi cu salariul minim, la nivel de UE. 

Comisia notează că numărul persoanelor încadrate în muncă în UE este la un nivel 

record, dar că mulți oameni care lucrează continuă să se confrunte cu dificultatea 

de a face față cheltuielilor de zi cu zi. „Președinta von der Leyen și-a exprimat 

dorința ca fiecare lucrător din Uniunea noastră să aibă un salariu minim echitabil 

care să îi permită un trai decent, indiferent de locul în care lucrează. Comisia 

lansează astăzi o primă etapă a consultării cu partenerii sociali – întreprinderile și 

sindicatele – cu privire la chestiunea salariilor minime echitabile pentru lucrătorii 

din UE. Comisia adoptă în prezent o postură de ascultare: vrem să știm dacă 

partenerii sociali sunt de părere că este necesară acțiunea la nivelul UE și, în caz 

afirmativ, dacă doresc să o negocieze între ei”. 

Nu va exista un salariu minim universal, arată comunicatul, iar orice potențială 

propunere va reflecta tradițiile naționale, indiferent dacă acestea constau în 

contracte colective de muncă sau în dispoziții juridice. „Unele țări au deja în 

vigoare sisteme excelente. Comisia dorește să se asigure că toate sistemele sunt 

adecvate, acoperă suficiente persoane, prevăd o consultare aprofundată a 

partenerilor sociali și dispun de un mecanism de actualizare corespunzător. Justiția 

socială este fundamentul economiei sociale de piață europene și se află în centrul 

Uniunii noastre. Ea stă la baza ideii că echitatea socială și prosperitatea sunt 

pietrele de temelie pentru construirea unei societăți reziliente cu cele mai înalte 

standarde de bunăstare din lume. 

A venit momentul pentru o schimbare. Schimbările climatice și degradarea 

mediului ne vor impune să ne adaptăm economia, industria, modul în care 

călătorim și muncim, ceea ce cumpărăm și ceea ce mâncăm. Se preconizează că 

numai inteligența artificială și robotica vor crea aproape 60 de milioane de locuri 

de muncă noi în întreaga lume în următorii cinci ani, în timp ce multe locuri de 
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muncă se vor schimba sau chiar vor dispărea. Demografia Europei este în 

schimbare; în prezent trăim o viață mai lungă și mai sănătoasă, datorită progreselor 

în domeniul medicinei și al sănătății publice”. 

„Europa traversează o perioadă de schimbări fundamentale. Pe măsură ce trecem 

printr-o transformare ecologică și digitală și printr-un proces de îmbătrânire a 

populației, Comisia dorește să se asigure că oamenii rămân în centrul atenției și că 

economia funcționează în serviciul lor. Dispunem deja de un instrument în acest 

scop: Pilonul european al drepturilor sociale. Acum dorim să ne asigurăm că UE și 

statele sale membre, precum și părțile interesate își asumă angajamentul de a-l 

pune în aplicare”, a declarat Valdis Dombrovskis, vicepreședintele executiv pentru 

o economie în serviciul cetățenilor. 

Nicolas Schmit, comisarul pentru locuri de muncă și drepturi sociale, a declarat: 

„Viața profesională a milioane de europeni se va schimba în următorii ani. Trebuie 

să luăm măsuri pentru a permite viitoarei forțe de muncă să se dezvolte. Economia 

socială de piață inovatoare și favorabilă incluziunii a Europei trebuie să se axeze pe 

oameni: ea trebui să le ofere acestora locuri de muncă de calitate remunerate cu un 

salariu adecvat. Niciun stat membru, nicio regiune și nicio persoană nu poate fi 

lăsată în urmă. Trebuie să depunem în continuare eforturi pentru a atinge cele mai 

înalte standarde pe piețele muncii, astfel încât toți europenii să își poată trăi viața 

cu demnitate și ambiție.” 

Comisia spune că Europa are unele dintre cele mai ridicate niveluri de trai și unele 

dintre cele mai bune condiții de muncă din lume, iar protecția socială este una 

dintre cele mai eficace la nivel mondial. Europenii se confruntă cu o serie de 

schimbări, cum ar fi trecerea la o economie neutră din punct de vedere climatic, 

digitalizarea și schimbările demografice. Aceste schimbări vor crea noi provocări 

și vor aduce noi oportunități pentru forța de muncă. Pactul ecologic european – 

noua strategie de creștere – trebuie să garanteze faptul că Europa își va menține 

sistemele de protecție socială, care sunt printre cele mai avansate din lume, și că va 

fi un centru dinamic de inovare și de spirit antreprenorial competitiv. 

Comisia invită toate țările, regiunile și partenerii din UE să își prezinte opiniile cu 

privire la calea de urmat, precum și planurile lor pentru realizarea obiectivelor 

pilonului.  
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Aceste opinii și planuri vor fi luate în considerare la pregătirea unui Plan de 

acțiune în 2021 care va reflecta toate contribuțiile și care va fi prezentat spre 

aprobare la cel mai înalt nivel politic, se mai arată în comunicatul CE. 

La rândul său, Comisia prezintă astăzi inițiative planificate care vor contribui deja 

la punerea în aplicare a Pilonului UE. În 2020, printre acțiunile-cheie se vor 

număra: salarii minime echitabile pentru lucrătorii din UE; o strategie europeană 

privind egalitatea de gen și măsuri obligatorii de asigurare a transparenței salariale; 

o agendă actualizată pentru competențe în Europa; o garanție pentru tineret 

actualizată; un summit privind lucrul pe platforme online; o carte verde privind 

îmbătrânirea; o strategie pentru persoanele cu handicap; un raport demografic; 

sistemul european de reasigurare pentru indemnizațiile de șomaj 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Planul Verde pentru Europa: Poluare zero până în 2050. Negocieri între 

eurodeputați și membrii Comisiei privind compensarea țărilor dependente de 

energia fosilă 

Uniunea Europeană își dorește să ajungă în cel mai scurt timp la o economie 

nepoluantă. Nu se va întâmpla peste noapte, așa că, în Parlamentul European reunit 

la Strasbourg au început negocierile pentru atingerea acestui obiectiv. Concret, 

eurodeputații discută cu membrii Comisiei Europene modalitățile de compensare a 

țărilor dependente de energia fosilă. 

Anul 2050 este obiectivul ambițios pe care Comisia von der Leyen și-l propune 

pentru a ajunge la poluare zero în Uniunea Europeană. Obiectiv pe cât de ambițios, 

pe atât de dificil de atins, întrucât multe țări din UE își bazează economiile pe 

energia fosilă. 

Aceste state cer compensații. Comisia Europeană a propus un pachet de 100 de 

miliarde de euro, însă nu este clar cum se va împărți această sumă. 

La finele anului trecut Parlamentul European a declarat urgență climatică. 
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Economia spaniolă se află în plin proces de ecologizare, prin renunțarea treptată la 

combustibilii fosili care produc cantități mari de C02. Mai mult, guvernul vrea să 

atragă prin subvenții publice investiții private de 200 de milioane de euro în 

domeniul energiei. 

Noul guvern al Spaniei consideră că investițiile care se vor face în umătorii 10 ani 

garantează peste 250 de mii de locuri de muncă, și, pe lângă reducerea poluării, pot 

contribui la repopularea zonelor rurale din peninsulă, care sunt afectate de un 

declin demografic dramatic. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Peste 200 de milioane euro pentru promovarea produselor agroalimentare 

europene în UE şi în afara blocului comunitar 

Comisia Europeană (CE) va aloca anul acesta 200,9 milioane de euro pentru 

finanţarea activităţilor de promovare a produselor agroalimentare din UE atât pe 

plan intern, cât şi extern, se arată într-un comunicat de presă al executivului 

comunitar potrivit Agerpres. 

Programul de lucru pentru 2020 aferent politicii de promovare, care a fost adoptat 

de Comisie, prezintă principalele priorităţi ale acestui sprijin. Politica UE în 

domeniul promovării produselor agroalimentare este concepută pentru a ajuta 

sectorul de resort să profite de piaţa agroalimentară mondială, din ce în ce mai 

mare şi mai dinamică, pentru a spori gradul de cunoaştere a sistemelor de calitate, 

inclusiv cele privind produsele ecologice, şi pentru a ajuta producătorii în cazul în 

care aceştia se confruntă cu perturbări ale pieţei. 

 

În 2020, mai mult de jumătate din buget (118 milioane de euro) va fi direcţionat 

către campanii care vizează pieţe din afara UE cu potenţial de creştere puternică, 

precum Canada, China, Japonia, Coreea, Mexic şi Statele Unite. Printre sectoarele 

eligibile se numără sectorul produselor lactate şi al brânzeturilor, sectorul 

măslinelor de masă şi al uleiului de măsline şi sectorul viticol.  

 

https://www1.agerpres.ro/
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Se preconizează că printre efectele campaniilor selectate se vor număra sporirea 

competitivităţii produselor agroalimentare din UE şi a consumului de aceste 

produse, sporirea renumelui lor şi îmbunătăţirea cotei lor de piaţă în aceste ţări 

vizate. 

 

De asemenea, campaniile vor informa consumatorii din UE şi pe cei de la nivel 

mondial cu privire la diversele sisteme de calitate ale UE şi la etichete, precum 

indicaţiile geografice sau produsele ecologice. Campaniile vor pune de asemenea 

un accent suplimentar pe evidenţierea standardelor ridicate de siguranţă şi de 

calitate, precum şi a diversităţii şi a aspectelor tradiţionale ale produselor 

agroalimentare din UE. În fine, pe teritoriul UE, accentul va fi pus pe promovarea 

unei alimentaţii sănătoase şi pe creşterea consumului de fructe şi de legume 

proaspete în cadrul unor diete echilibrate. 

 

Cererile de propuneri pentru viitoarele campanii din 2020 vor fi publicate în 

ianuarie 2020. O gamă largă de organisme, precum organizaţiile profesionale, 

organizaţiile de producători şi grupurile agroalimentare responsabile cu activităţi 

de promovare sunt eligibile pentru a solicita finanţare şi pentru a-şi depune 

propunerile. 

 

Aşa-numitele programe "simple" pot fi depuse de una sau de mai multe organizaţii 

din aceeaşi ţară a UE; programele "multinaţionale" sunt depuse de cel puţin două 

organizaţii naţionale din cel puţin două state membre sau de una ori mai multe 

organizaţii europene. 

 

Pentru 2020, programelor simple li s-au alocat 100 de milioane de euro, iar 

programelor multinaţionale 91,4 milioane de euro. 

 

Un cuantum suplimentar de 9,5 milioane de euro este rezervat pentru iniţiativele 

proprii ale Comisiei. Printre acestea se numără participarea la târguri şi campanii 

de comunicare, precum şi ofensive diplomatice conduse de comisarul european 

pentru agricultură şi dezvoltare rurală, completate de o delegaţie a oamenilor de 

afaceri.  
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Aceste iniţiative vor fi consolidate în continuare cu ajutorul unui cuantum 

suplimentar de 17,2 milioane de euro, provenit de la programele de promovare 

multiplă din 2019. Acesta este un sprijin suplimentar pentru brânzeturi şi unt, 

precum şi pentru uleiul de măsline şi măslinele de masă, în contextul unei pieţe 

mondiale pline de provocări. 

 

"Reputaţia Europei în lume în ceea ce priveşte produsele agroalimentare este fără 

egal. UE nu este principalul exportator mondial de produse agroalimentare din 

întâmplare. Politica noastră de promovare, cu un buget din ce în ce mai mare, 

sprijină producătorii din UE să îşi facă produsele cunoscute atât în UE, cât şi în 

afara acesteia, dar şi atunci când aceştia se confruntă cu dificultăţi pe piaţă, datorită 

faptului că sporeşte gradul de cunoaştere a produselor lor. Acordurile comerciale 

instituite creează, de asemenea, condiţiile necesare pentru sporirea exporturilor lor 

către pieţe aflate în plină creştere. Încheierea recentă a acordului bilateral UE-

China privind indicaţiile geografice este încă un exemplu al activităţii Comisiei în 

direcţia creării de oportunităţi pentru producători şi pentru produsele de înaltă 

calitate din UE", a declarat comisarul pentru agricultură şi dezvoltare rurală, Phil 

Hogan 

(Sursa: Agerpres) 

 

 NYT: Noul comisar european al comerţului în misiune de reparare a 

relaţiilor cu SUA 

Noul comisar european al comerţului a sosit la Washington luni, cu misiunea de a 

împiedica administraţia Trump să distrugă economia europeană. Dar în situaţia în 

care relaţiile transatlantice sunt deja la un nivel scăzut, Phil Hogan, un irlandez cu 

discurs direct şi cu înfăţişare impozantă, ar face probabil bine să evite pur şi simplu 

o degradare şi mai mare a legăturilor, potrivit New York Times, citat de Rador. 

La începutul vizitei de patru zile a dlui Hogan, prima sa deplasare în calitate de 

comisar al comerţului, lista motivelor de supărare reciprocă ale SUA şi Europei 

este lungă şi continuă să se lungească. 

 

https://www.nytimes.com/2020/01/13/business/EU-trade-commissioner-Phil-hogan.html
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SUA, supărate de planurile Franţei de a impozita companiile de tehnologie, 

ameninţă cu impunerea de tarife care ar dubla preţul vinului francez importat. UE 

acuză administraţia de la Washington că paralizează sistemul de reglementare a 

disputelor comerciale, deschizând porţile unei epoci de conflicte şi dezordini. 

Tarifele punitive pentru oţelul şi aluminiul european rămân în vigoare. 

Administraţia americană continuă să fluture ameninţarea cu taxe vamale pentru 

maşinile europene, ceea ce ar avea efecte devastatoare în plan economic pentru 

continent. Europenii sunt extrem de alarmaţi de ceea ce ei consideră a fi 

iresponsabilitatea de care dă dovadă preşedintele în Orientul Mijlociu. 

"Actuala stare a relaţiilor UE-SUA nu este bună şi eu nu cred că se va îmbunătăţi 

în curând", a spus Peter Chase, colaborator senior la German Marshall Fund of the 

United States de la Bruxelles. 

Hogan dispune de un set de aptitudini diferit de al Ceciliei Malmstrom, căreia i-a 

urmat în funcţia de şef oficial al comerţului UE, la începutul lunii decembrie. 

Unele persoane de la Bruxelles cred că stilul lui mai abrupt îl va face să fie un 

interlocutor mai pe potriva actualului ocupant al Casei Albe. 

De exemplu, de curând dl Hogan a spus că prin ieşirea din UE, britanicii renunţă la 

un Rolls-Royce în schimbul unui sedan uzat. Această afirmaţie a fost considerată a 

fi deosebit de obraznică, fiind făcută de un irlandez care va fi totodată responsabil 

de negocierea unui acord comercial cu Marea Britanie în cadrul retragerii acesteia 

din UE - sarcină herculeană. 

"El este mai direct", a spus Luisa Santos, director pentru relaţii internaţionale la 

grupul industrial BusinessEurope. S-ar putea ca şi genul să joace un rol, a spus dna 

Santos. La Washington şi Bruxelles există opinia larg răspândită că oficialităţile 

din administraţia Trump nu se simţeau la largul lor în prezenţa dnei Malmstrom, o 

suedeză ambiţioasă. 

"Faptul că el este bărbat" este un avantaj pentru dl Hogan, a spus dna Santos. "El 

este probabil persoana potrivită în acest moment". 
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Dar este neclar dacă dl Hogan, care nu a dat curs solicitărilor de a fi intervievat, va 

avea mai mult succes decât dna Malmstrom, în repararea celui mai amplu 

parteneriat comercial din lume, în valoare de 1 trilion de dolari anual. Agenda lui 

include întâlniri cu Robert Lighthizer, reprezentantul comercial al SUA, cu Steven 

Mnuchin, secretarul Trezoreriei, şi cu Wilbur Ross, secretarul comerţului. În 

măsură diferită, toţi aceştia susţin linia dură a preşedintelui privitor la relaţiile 

comerciale. 

Un fost fermier bine clădit din Kilkenny din sudul Irlandei, dl Hogan şi-a petrecut 

o mare parte a carierei sale politice în tranşeele politicii interne irlandeze, ajutând 

partidul de centru Fine Gael să devină cel mai puternic bloc din Irlanda. El a fost 

directorul de organizare al formaţiunii Fine Gael la începutul anilor 2000 şi ulterior 

a fost şeful campaniei electorale naţionale a partidului său. 

"Phil cunoştea fiecare candidat, ştia fiecare circumscripţie electorală", spunea 

Ciaran Conlon, fost purtător de cuvânt al Fine Gael şi actualul director de politică 

publică al Microsoft din Irlanda. 

Flerul dlui Hogan pentru politica cu amănuntul i-a fost de folos, a spus dl Conlon, 

atunci când a devenit, mai târziu, comisar european responsabil cu agricultura, post 

pe care l-a ocupat până în decembrie. Dl Hogan a organizat întruniri urbane cu 

fermieri din toată Europa şi a participat la funeraliile unor lideri marcanţi din 

domeniul agriculturii. Abordarea lui a ajutat la combaterea imaginii de izolare a 

Comisiei Europene. "Politica ţine de relaţii personale şi Phil înţelege asta", a spus 

dl Conlon. 

În calitate de comisar agricol, dl Hogan a fost deseori implicat în negocieri 

comerciale şi şi-a câştigat renumele de persoană şireată şi bine pregătită. În general 

produsele agricole sunt elementele cele mai sensibile din punct de vedere politic, 

din acordurile comerciale. Planul de convenire a unui acord comercial transatlantic 

mai global, de la începutul mandatului dlui Trump, s-a destrămat din cauza 

neînţelegerilor referitoare la modul de abordare a agriculturii. 

"El este un negociator foarte, foarte bun", a spus Sorin Moisa, fost membru al 

Parlamentului European din România şi fostă oficialitate în domeniul comerţului 

european. 
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Dna Malmstrom a reuşit să-l împiedice pe preşedinte să-şi pună în aplicare 

ameninţarea de a penaliza importurile de maşini europene, ceea ce ar fi devastator 

pentru economia continentului. Dar din optimismul ulterior întâlnirii din iulie 2018 

dintre dl Trump şi Jean-Claude Juncker, preşedintele de atunci al Comisiei 

Europene, nu a rămas mare lucru. Cei doi bărbaţi au spus că vor lucra pentru 

reducerea la zero a tarifelor şi eliminarea reglementărilor care împiedică comerţul 

transatlantic. UE şi SUA îşi sunt reciproc partenerul comercial cel mai mare şi în 

general se consideră că ambele părţi ar avea de câştigat de pe urma coborârii 

barierelor comerciale. 

Progresele făcute au fost însă cel mult modeste. În iulie, ele au convenit să-şi 

recunoască reciproc inspecţiile în fabricile de produse farmaceutice. Acordul 

elimină necesitatea dublării inspecţiilor şi ar trebui să reducă costul fabricării de 

medicamente. Dar în majoritatea celorlalte privinţe, relaţiile au devenit şi mai 

înăcrite. 

Europenii acuză SUA că schilodesc OMC prin blocarea numirii de noi membri 

într-o comisie crucială care audiază apelurile în disputele comerciale. Comisia a 

încetat efectiv să funcţioneze în decembrie, la expirarea mandatului mai multor 

membri ai săi. 

În lipsa unui sistem de impunere a regulilor comerciale, dl Hogan le-a spus 

membrilor Parlamentului European anul trecut că "Ei bine, nu are niciun rost să 

avem acorduri". "Noi am cerut SUA să se angajeze alături de noi şi ei au refuzat să 

o facă", a spus el. 

În timp ce normele care au guvernat comerţul mondial se prăbuşesc, ţările răspund 

la dispute prin represalii la paritate şi demonstraţii de forţă. 

După ce Franţa a spus că va impune o aşa-zisă taxă digitală companiilor IT - 

măsură ce vizează clar Silicon Valley - SUA au ameninţat cu tarife de 100% pe 

vinurile, poşetele, aparatura de bucătărie şi alte produse din Franţa. 
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"Atunci când părţile adoptă măsuri unilaterale care dăunează celeilalte părţi, care 

nu se încadrează în normele internaţionale, cealaltă parte are dreptul să fie 

mâniată", a spus Clete Willems, partener la firma de avocatură Akin Gump care a 

consiliat economic Casa Albă până anul trecut. "Acesta este punctul în care ne 

aflăm cu UE acum". 

Mânia abundă. Europenii sunt furioşi că SUA au impus sancţiuni companiilor care 

ajută la construirea gazoductului Nord Stream 2 dintre Rusia şi Germania. 

Ambele părţi sunt furioase din cauza a ceea ce spun că sunt subvenţiile ilegale 

acordate fabricanţilor lor naţionali de avioane. SUA impune tarife în valoare de 7,5 

miliarde de dolari pe produsele europene, drept represalii pentru asistenţa ilegală 

acordată Airbus, iar europenii vor replica probabil la fel pentru ceea ce ei spun că 

sunt subvenţiile ilegale pentru Boeing. 

Dl Hogan va încerca să-şi convingă omologii americani că Europa şi SUA ar trebui 

să conlucreze pentru a ţine în frâu China, în parte prin refacerea OMC. De 

asemenea, are planificate întruniri pe Capitol Hill, unde probabil că faptul că este 

irlandez îi va servi. Nimeni nu se aşteaptă la o izbândă majoră, dar există unele 

speranţe că deplasarea ar putea semnala începutul unei îmbunătăţiri treptate a 

relaţiilor comerciale. 

"Eu nu cred că vreuna din părţi vrea ca lucrurile să revină la un hău adânc şi să se 

înscrie pe spirala negativităţii", a spus Susan Danger, director-executiv la Camera 

Americană de Comerţ de pe lângă UE. "Ambele părţi vor să şuteze într-un fel 

pozitiv". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 


